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د انشگاه کارش را د رست انجام می د هد 
توسعهیدانشگاهیایراندرگفتوگویبرگفرهنگبادکترحسینسلیمی
حسین سلیمی به واسطه ی سوابق تحصیلی و مد یریتی اش نگاهی واقع گرا و د ر عین حال جامع نگر د ارد . از سویی وضعیت 
عمومی جامعه را د ر تحلیل هایش د خیل می کند  و از سویی د یگر به افق و چشم اند از جهانی و آیند ه می نگرد . همین نگاه 

چند جانبه باعث می شود  که د ر عین د فاع از توسعه ی د انشگاهی به آن انتقاد  هم بکند .

توسعهیدانشگاهیدرایرانمنتقدانیداردکهآنراغیرعلمیویادرتعارضبامنافععمومیارزیابیمیکنند.شمامسیر
توسعهیدانشگاهیایرانراچطورمیبینید؟

نباید  بحث توسعه ی د انشگاه را یك امر یك پارچه ببینیم. بلکه می توانیم نظام د انشگاهی مان را به سه د سته ی اصلی 
تقسیم کنیم؛ د انشگاه های د ولتی بزرگ و برتر، د انشگاه آزاد  اسلامی و د انشگاه های کوچك، مثل علمی-کاربرد ی ها و 
فنی -حرفه ای ها و پیام نور. هرکد ام این ها د استان های متفاوتی د ارند  و به نظرم نمی شود  یك قضاوت کلی راجع به همه ی 

حوزه ها کرد ، که بگوییم خوب یا بد  بود ه. 
د انشــگاه های بزرگ د ولتی به لحاظ حجم )اعم از شبانه و روزانه و پرد یســی و...( حد ود  د وازد ه د رصد  از جمعیت 
د انشجویی کشور را تشکیل می د هند  و البته بیش از شصت د رصد  از تولید  علم کشور د ر این د انشگاه ها صورت می گیرد . 

بنابراین د ر این بخش یعنی د انشگاه های د ولتی بزرگ توسعه ی کمی نامتعارفی اتفاق نیفتاد ه است. 
پردیسهاوشبانههاکهالآنبهدانشگاههایدولتیبزرگاضافهشدهوازدانشجویانپولمیگیرندرادراینتوسعهی

نامتعارفنمیبینید؟
د رباره ی د انشگاه پولی و پرد یسی اگر کل این د انشجو ها را جمع کنیم عد د شان به د وازد ه هزار نفر هم نمی رسد . د ر 
ضمن این د انشگاه ها سعی می کنند  برند شان را حفظ کنند  و سطح کیفی خوبی برای این ها هم ارائه بد هند . اگر تمرکز 

آموزش عالی ما بر این د انشگاه ها بود  اصلاً نه الآن مسئله ی توسعه ی کمی بی رویه د اشتیم، نه مسئله ی کیفیت. 
ما د ر د انشگاه آزاد  و د انشگاه های غیرانتفاعی یك گسترش کمّی بی رویه د اشتیم که قابل نقد  است. اگر یاد مان بیاید  
که د ر ابتد ا د انشگاه آزاد  به چه د لیل تشکیل شد ، می توانیم نقد  صحیحی د اشته باشیم. د انشگاه آزاد  اسلامی برای زد ود ن 
مد رک گرایی تاسیس شد . یاد م است د ر د وره ی اولی که د انشجو می گرفت، د یپلم هم لازم نبود . هر کس می خواست 
می توانست د رس بخواند  و مد رک بگیرد . آن هد ف بسیار عالی بود  ولی بعد اً خود ش به مد رک گرایی گرایش پید ا کرد . 
اگرچه با تمام این حرف ها به نظرم د انشگاه آزاد  پد ید ه ی بسیار مبارکی است به شرطی که مهار شد ه باشد  و برای حل 
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مشکل اقتصاد ی خود ش توسعه ی بی رویه به خصوص د ر حوزه ی تحصیلات تکمیلی ند هد . اتفاق ناگواری که د ر زمان 
د ولت قبل افتاد  که البته د ر سال  اخیر یك مقد ار کنترل شد ، توسعه ی بی رویه ی د انشگاه آزاد  مخصوصاً د ر حوزه ی 
تحصیلات تکمیلی بود . مثلاً د انشگاه علوم تحقیقات تهران د ر یك گروه د ه نفر هیأت علمی د اشت و مجوز یك د وره د کترا 
می گرفت، بعد  می آمد  و د ر شهرهای مختلف شعبه می زد  و با آن مجوز د ه ها و صد ها د انشجوی د کتری د یگر می گرفت. 
د ر صورتی که مجوز فقط برای د ه نفر صاد ر شد ه بود . که این د ر د و-سه سال گذشته د ر د انشگاه آزاد  جمع شد . اضافه 
کنم که من با توسعه ی کمّی د ر د وره های کارشناسی اصلاً مخالف نیستم. د وره های کارشناسی الآن همان کارویژه ای را 
پید ا کرد ه که د یپلم د ر د وره های قد یم. این یك لازمه ای شد ه برای زند گی اجتماعی. قبلاً می گفتند  کسی که می خواهد  

وارد  زند گی اجتماعی بشود  حد اقل باید  د یپلم د اشته باشد  الآن آن حد اقل به کارشناسی مبد ل شد ه.
کیفیتآموزشپایینآمدهکهمدرککارشناسیوضعدیپلمقدیمراپیداکردهیامبارزهبامدرکگراییداردجوابمیدهد؟
نه! چون د انش ها و مهارت هایی که الآن برای زند گی اجتماعی لازم است زیاد  شد ه که د ر حد  د یپلم نمی شود  آن را 
ارائه کرد . بنابراین گسترش کارشناسی و حمایت د ولت از بخش خصوصی برای این که تمام جوان های ما بتوانند  د ر حد  
کارشناسی د رس بخوانند  لازم است و توسعه ی کمی د ر حد  کارشناسی چه د ر د انشگاه آزاد ، چه پیام نور، چه بخش 

د ولتی حتماً خوب و مفید  است. آن جایی که ایراد  پید ا می شود  د ر تحصیلات تکمیلی مخصوصاً د کتری است. 
فرمودیددانشگاههایدولتیحدوددوازدهدرصدکلجمعیتدانشجویکشوررادارندامابیشاز60درصدتولیدعلمرابه
عهدهدارند.چرابااینکهکمتریندرصددانشجویاندردانشگاههایدولتیبزرگوسابقهدارهستندامااینحجمازتولید

علمدرآنجااتفاقمیافتد؟
به خاطر این که زیرساخت هایش را د ارند . نشریات پژوهشی، ساختارهای پژوهشی و کیفیتی که نهاد ینه شد ه است. یك 
استاد  متوسط اگر وارد  د انشگاه د ولتی باکیفیت بشود  ساختار د انشگاه جوری است که آن استاد  ناگزیر است خود ش را 

به سطح بالاتری برساند ، همین طور د انشجو.
بعضیمنتقدهامیگویندگرفتندانشجویپولیدرهرقالبیکهباشدخلافقانوناساسیاست.چراکهقانوناساسیدولترا

بهتحصیلمجانیبرایهمهدرهمهیمقاطعالزامکرده.
نخیر! این اصلاً برد اشت د رستی نیست. د ر قانون اساسی آمد ه که آموزش عالی باید  نیاز کشور را تأمین کند . یعنی 
آموزش عالی رایگان به اند ازه ی نیاز کشور. ما الآن چقد ر به فارغ التحصیل زبان فارسی د ر کشور نیاز د اریم؟ چقد ر به 
فارغ التحصیل شیمی نیاز د اریم یا رشته های کشاورزی و...؟ د ر این ها بیش تر از نیازمان فارغ التحصیل تولید  کرد ه ایم. 
بنابراین تحصیل د ر این رشته ها خیلی هم خوب است اما نیاز کشور که طبق قانون اساسی د ولت باید  پولش را تأمین 

کند  نیست. الآن د ولت بیش تر از حد  نیاز کشور هم د ارد  امکان تحصیل رایگان فراهم می کند .
یعنیتعبیرشماایناستکهاینفهمصحیحیازقانوناساسینیست؟

اصلاً. قانون اساسی نگفته آموزش عالی برای همگان د ر هر شرایطی و د ر هر مقطعی باید  مجانی باشد . این تعبیر د ر 
مورد  آموزش و پرورش وجود  د ارد  ولی د رباره ی آموزش عالی نه. البته پیشنهاد  من این است که این مفهوم را گسترش 
بد هیم به د وره ی کارشناسی یعنی همه بتوانند  د ر د وره ی کارشناسی امکان آموزش د اشته باشند  ولی از قانون اساسی 

فعلی ما این برد اشت نمی شود .
دردولتقبلشاهدبودیمکهبعضیدانشگاههایدولتیحجمزیادوبیشازظرفیت،دانشجویدکتریگرفتندکهگفته
میشودخلافقانونبوده.نتیجهاشهماینشدکهاخیراًوزیرعلومگفتمایکرقمبالاییدکتربیکارداریم.اینوضعیت

توّرمیدورهیدکتریدانشگاههایدولتیراچطورارزیابیمیکنیدوآیاالآنمهارشده؟
البته خلاف قانون نبود  چون د انشگاه ها با مجوز وزارت علوم می توانند  د انشجو بگیرند . د انشگاه ها می خواستند  و وزارت علوم 
مجوزش را د اد . اما به نوعی متناسب با نیازهای کشور نبود . خود م هم د ر د وره ی گذشته کلاس د کتری بیست نفره د اشتم، 
د ر صورتی که د ر هیچ جای د نیا کلاس د کتری بیش از 5،6 نفر نیست. چون این ها باید  کار و تحقیق و تعامل فکری کنند . 
د ر د ولت جد ید  از همان اول این کنترل شد . د انشگاه های د ولتی به سرعت ظرفیت های د کتری شان را محد ود  کرد ند  و به 

سرعت تعد اد  را به حد  نصاب رساند ند . 
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اتفاق د یگری که د ر د ولت قبل افتاد  پیام نور بود  که رقابت را با د انشگاه آزاد  آغاز کرد  و حجم زیاد ی د انشجو وارد  پیام 
نور شد . د انشگاه پیام نور که می تواند  مجموعه ی فوق العاد ه ای برای د انشگاه های کشور باشد  یك باره به علت تعد اد  زیاد  
د انشجو مخصوصاً د ر مقاطع تحصیلات تکمیلی د چار مشکل شد  و مجبور شد  استاد  جذب کند  بعد  د انشجو نیامد  و 
استاد ها بد ون د رس ماند ند  و این چرخه ی معیوب برای د انشگاه پیام نور ایجاد  شد . البته اگر ما حتی د ر د ورانی که این 
رشد  بی رویه بود  هم نگاه کنیم باز آن هایی که از مسیر د انشگاه های د ولتی گذشتند  تعد اد شان آن قد ر زیاد  نیست که 
بحران آفرین باشد . د قت کنید  که تعد اد  د انشجوی د کتری و متقاضی د وره ی د کتری د ر جامعه ی ما به طرز شگفت انگیزی 
زیاد  است. د ر هیچ جای د نیا به تناسب جمعیت این قد ر متقاضی وجود  ند ارد  که این نیازمند  یك پژوهش جامعه شناسی 
است. آد م هایی که خیلی می خواهند  موفق بشوند  به د اشتن قد رت و ثروت اکتفا نمی کنند  و حتماً باید  یك د کتری و 

پوزیشن علمی هم کنارش د اشته باشند .
فکرمیکنیدبایدیکسیاستانقباضیداشتهباشیمتافقطکسانیکهبهلحاظعلمیشایستگیدارندبیایندیاهمینسیاستگسترش
اقتصادیدانشگاهراداشتهباشیموآنقدرمدرکدکتریدادهبشودکهجامعهازآنبینیازبشودیعنیخودمانیاشرابگویمکه

چشمودلشانسیربشود؟
من طرفد ار محد ود یت نیستم منتها باید  رتبه بند ی بشود . ولی د ر شرایط فعلی با این که اعتقاد  شخصی ام محد ود  کرد ن 
نیست، چاره ای جز انقباض ند اریم. وقتی می بینیم کسی د انشجوی د کتری شد ه که د ر یك نامه ی ساد ه که به بند ه ی 
رئیس د انشگاه می نویسد ، د ه تا غلط املایی د ارد  آن هم د ر یك رشته ای که باید  اد بیات فارسی اش قوی باشد ، آن هم د ر 
د انشگاه علامه، د یگر چاره ای جز انقباض وجود  ند ارد . باید  امتحان های مکرر باشد . مثلاً عد ه ای طرفد ار حذف امتحان های 
جامع بود ند . شاید  منطق علمی شان هم غلط نباشد  ولی د ر جامعه ی کنونی ما، بازبینی و امتحان مجد د  لازم د اریم که 

ببینیم شخص اطلاعات اولیه و لازم برای گرفتن مد رک د کتری را د ارد  یا نه.
آیاسیاستانقباضیباعثنمیشودکهچهبسااستعدادهاازورودبهعرصهیعلمیبازبمانند؟شایدکسیدارایاستعداددرخشانی
باشدامادرشرایطامتحاننتواندبدرخشدوبااینوضعفراموشبشودوازبینبرود.بهبیاندیگرآیابهترنیستدردانشگاهها

بازباشدتاحجمانبوهیواردبشوندوازآنهاتعداداندکاستعدادونبوغبیرونبیاید؟
راه استعد اد یابی و پید ا کرد ن نوابغ بازکرد ن د ر د انشگاه ها نیست بلکه باید  سیستم پذیرش د انشجو اصلاح شود . یعنی 
مثلاً فرض کنید  د انشگاه ها د ست شان و نقش شان د ر پذیرش د انشجوی د کتری بیش تر باشد . استاد ی که د اوطلب را 
می بیند  می فهمد  که کد ام استعد اد  بیش تری د ارند . و من یك بحث بیش تری که راجع به انقباض خصوصاً د ر د کتری 
د ارم این است که یك جامعه مگر چند  نفر د کتر می خواهد . د کتری معمولاً برای کسی است که می خواهد  کار آکاد میك 
بکند . مگر چند  نفر قرار است د ر آکاد می بروند ؟ بسیاری از تخصص های سود آور و کاربرد ی د ر د نیا د ر حد  کارشناسی 
ارشد  است. تعد اد ی از رشته های پرمتقاضی جامعه ما، د ر جهان امروز اصلاً د کتری ند ارد . جالب بود  یك جایی د ید م 

زد ه بود  د کتری ام.بی.ای!! که این د وره اساسا کارشناسی ارشد  است، یعنی د کتری کارشناسی ارشد !! فکرش را بکنید .
مثلمدرکیکهمردمخودشانساختهاندومیگویندپروفسورا!!

یا پست د کتری حتی. د ر حالی که پست د کتری مد رک نیست؛ یك د وره ی تخصصی است برای کسانی که یك 
د وره ای فاصله می گیرند  از کار علمی شان. من د ید ه ام که یك استاد  تمام د ر د انشگاه ما می رود  مثلاً خارج از کشور تقاضا 
می د هد  که پست د کترا بگیرد  به او می گویند  شما استاد  تمام هستی خیلی بالاتر از پست د کترایی. این تقاضای مد رک 
گرفتن د ر جامعه ی ما لجام گسیخته شد ه. ما ناگزیریم که انقباضی عمل کنیم. البته د ر بخش خصوصی و د انشگاه های 
غیرانتفاعی می تواند  این گشود گی وجود  د اشته باشد . کسی که آن جا می رود  با کسی که به د انشگاه تهران یا صنعتی 

شریف می رود  متفاوت است. 
بهجایخوبیرسیدیم؛قسمسومدانشگاههاییکهمیخواستیمدربارهشانصحبتکنیم.

این جا پرانتز باز کنم؛ د ر د انشگاه آزاد  و بعضی غیرانتفاعی ها قسمت هایی هستند  که واقعاً کیفیت مناسبی د ارند  و د ر 
سطح د انشگاه های د ولتی هستند . ما اصلاً نباید  آن ها را ناد ید ه بگیریم یا تخطئه کنیم. اما قسم سوم آموزش عالی، آن 
بخشی هستند  که نه تنها گسترش شان بد  نیست بلکه اگر د رست و با قاعد ه و بر اساس فلسفه شان گسترش بیایند ، 

منطرفدارمحدودیت
نیستممنتهاباید
رتبهبندیبشود.
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نجات بخش جامعه است. مثلاً د انشگاه علمی-کاربرد ی فلسفه اش این است که فرضا یك کارخانه ای که تکنیسین نیاز 
د ارد  یك علمی -کاربرد ی کنارش تأسیس می کند ، پولی که د ولت از نمی گیرد  هیچ، پول هم به د ولت می د هد  و د ر آن 
نظام تکنیسین های مورد  نیازش را تربیت می کند . یا د ر نظام فنی -حرفه ای معلم هایی که قرار است هنرستان ها را اد اره 
کنند ، وارد  می شوند ، آموزش می بینند  و می روند  تکنیسین تربیت می کنند . این ها اصلاً با د و نوع د یگر آموزش عالی فرق 

د ارند  و اگر به ریل اصلی خود شان برگرد ند  -که خوشبختانه به تد ریج د ارند  برمی گرد ند - نجات بخش هستند .
اینچرخهیاقتصادیکهیکنظامآموزشیبهصورتخودگردانپولتولیدکندرامضرنمیدانید؟

همه جای د نیا آموزش عالی این طوری است. به جز بعضی کشورها مثل فرانسه که اقتصاد  د ولتی د ارند ، د ر بقیه ی 
کشورها تنها بخشی از آموزش عالی تحت حمایت د ولت قرار می گیرند  و یارانه د ریافت می کنند .

یکیازنقدهابهتوسعهیآموزشبحثخروجارزاست.مادانشجویانیتربیتمیکنیموبرایشانهزینهمیشوداماپسازپایان
تحصیلاتبهخارجازکشورمیروند.معمولابهایناتفاقفرارمغزهامیگویندامامننمیخواهمازاینمنظرببینم.بلکهجنبهی
اقتصادیاشرامیخواهمطرحکنم؛بودجهیکشورصرفتربیتنیروهاییمیشودکهبهخارجازکشورمیروندیاکسانیاز
کشورخارجمیشوندودررشتههاییدرسمیخوانندکهآنرشتهرادرهمینجاداریمیامیتوانیمداشتهباشیموبااینکاراز

خروجارزجلوگیریکنیم.بهبیاندیگرآیامیتوانیمتولیدومصرفرشتههایدانشگاهیراداخلیکنیم؟
ببینید  د و بخش است سؤالتان، یکی این که د انشگاه های ما مخصوصاً  د انشگاه های د ولتی کسانی تربیت می کنند  که 

به خارج از کشور می روند .
کهیکبخشیازبودجهیکشوربااینهاازکشورخارجمیشود.

می گویم جنبه ی مثبتش را ببینیم! د انشگاه د ولتی آد م هایی تربیت می کند  که همه جای د نیا این ها را می خواهند  پس 
د ارند  کارشان را خوب انجام می د هند . 

اما این ها چه جوری باید  جذب بشــوند  که از ایران نروند ؟ این  د یگر قسمت کوچکش کار آموزش عالی است. مگر 
چند تایش را می شود  به عنوان استاد  یا پژوهش گر جذب کرد ؟ بخش عمد ه اش اشکال از ساختارهای د یگر است که 

نمی توانند  فارغ التحصیلان را جذب کنند  و به شان امکانات بد هند . 
البته آموزش عالی هم الآن برای جذب هیأت علمی د ست د انشگاه را بسته. الآن رئیس د انشگاه آد م با صلاحیت 
ببیند  نمی تواند  جذب کند . باید  سازمان برنامه شماره ی استخد ام بد هد  و وزارت علوم موافقت کند  و از د و مسیر جذب 
بگذرد  تا استاد  بشود . د ر حالی که حد اقل اختیار رئیس د انشگاه این است که اگر استعد اد  برجسته ای د ید  بتواند  امکانات 
فوق العاد ه ای به او بد هد  و جذبش کند . ولی مسئله ی اصلی ما د ر عد م جذب فارغ التحصیلان مان به کل کشور برمی گرد د . 
اما این که امکاناتی ایجاد  بشود  تا کسانی به جای رفتن به خارج کشور، د ر ایران د رس بخوانند  تا حد ود ی د ر د انشگاه های 
د ولتی ایجاد  شــد ه. مثلاً بخش نامه هایی د اد ه شد ه که د انشگاه های د ولتی بتوانند  د وره های مشترک با د انشگاه های 
برجسته ی د نیا ایجاد  کنند . گرچه الآن هم هر کاری از این د ست بخواهد  ایجاد  شود  موانع زیاد ی د ر مقابلش وجود  د ارد .
مااززمانیکهبادانشروزجهانآشناشدیمدوروشبرایجذبداشتیم،عباسمیرزایولیعهددانشجومیفرستدبهفرنگ
ودردورهیناصری،دارالفنونتأسیسمیشوداستادهارابهکشوردعوتمیکند.دوگانهیدانشجوفرستادنیااستادوارد

کردنهنوزهمپرسشوچالشمهمیاست.شماکدامسیاسترااینجامفیدترمیدانید؟
به نظر می آید  یك همکاری د وجانبه با د انشگاه های معتبر د نیا بهترین راه حل است. هم استاد  می آید  هم د انشجو می رود  و 
هم امکان نگه د اشتنش است. فرض کنید ، کسی می خواهد  زبان روسی بخواند . د انشگاه علامه با یك د انشگاه روسیه تفاهم نامه 
امضا می کند  و د وره ای تأسیس می کند  که این د انشجو یك سال د ر ایران و یك سال د ر روسیه زبان روسی می خواند  و 
مد رک د و د انشگاه را می گیرد . و می د انید  که زبان های ناد رتر مثل روسی و چینی خیلی بازار کار خوبی د ارند  و می توانند  
مشغول به کار بشوند . شرایط جهانی به ما این امکان را می د هد  که د انشجو از مزایای نظام آموزشی د اخل و خارج توامان 
استفاد ه کند  و عملًا  هم اعضای هیأت علمی که از هر د و نظام آموزشی استفاد ه کرد ه اند  برای ما کارآمد ترند . چرا که هم 
ملزومات و شرایط خاص د انشگاه های د اخل را د قیقاً می فهمند  و هم توانسته اند  از د انش و شرایط د انشگاه های د یگر استفاد ه 

بکنند . این افراد  از آن هایی که کامل د ر ایران بود ه اند  یا کامل د ر خارج از کشور د رس خواند ه اند  کارآمد ترند .

دانشگاهدولتی
آدمهاییتربیت
میکندکههمه

جایدنیااینهارا
میخواهندپسدارند

کارشانراخوبانجام
میدهند
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تبادلدانشگاهیالآندرچهوضعیتیاست؟
شروع شد ه ولی هنوز پیش نرفته. ما د ر د انشگاه علامه امید وار هستیم که د ر سال 96 پنج، شش رشته مان راه بیفتد  

که اگر موفق بشود  به سرعت این تسری پید ا می کند .
آیادرسیاستگذاریوزارتعلومدراینسالهانسبتبهکمبودهایعلمیدرجامعهتوجهیشدهوسیاستهایتشویقیبرای

ورودبهاینرشتههاوجودداشته؟
من الآن حضور ذهن د رباره ی سیاست های وزارت علوم به صورت کلی ند ارم ولی د ر ابتد ا که مسئول د انشگاه شد م د ر 
شورای گسترش حضور د اشتم. آن جا مجوز رشته می د هد  و تعد اد  د انشجو مشخص می کند . د ر ابتد ای امر به نظرم آمد  
که سال هاست این مسئله مد  نظر کسی نیست ولی خوشبختانه د ر د و سال گذشته کاملاً توجه شد ه و بر اساس آمایش 
آموزش عالی و نقشه ی جامع کشور این امر مورد  توجه قرار گرفته است. الآن هر رشته ای که می خواهد  د اد ه بشود  اول 
می گویند  ببینید  این رشته را کجاها د ارد  و چقد ر د انشجو جذب شد ه؟ ما د ر د رون د انشگاه ها هم د اریم خود مان این 
مسائل را د ر نظر می گیریم. بعضی از رشته های ما گفتند  به نظر می آید  د کتری یا کارشناسی ارشد  و اکنون یك سال د ر 

میان د انشجو می گیریم. 
آیارشتههاکلینیستندوبهنظرشماخردرشتههانمیتواندکاربردیتروبرایجامعهودانشآموختهمفیدترباشد؟

شخصا با شما موافقم. ولی د ر نظام برنامه ریزی آموزش عالی الگویی به نام الگوی لوزی وجود  د ارد  که د ر آن د وره های 
کارشناسی د وره های عام است و د ر د وره ی کارشناسی ارشد  تخصصی می شود  و د ر د وره ی د کتری د وباره عام می شود . 
به نظرم می آید  که انتقاد  زیاد ی به این وارد  بشود  و به همکاران د ر وزارت علوم پیشنهاد  کرد م این را مورد  بررسی علمی 

جد ی قرار بد هیم. 
باتمامنقدهاییکهشماهمممکناستداشتهباشیددرنهایتارزیابیوجمعبندیشماازوضعیتدانشگاههایایراندرافقجهانی

وهمینطورنسبتبهگذشتهیخودمانچیست؟
معتقد م که د ر چند  سال گذشته نظام آموزش کشور د ر مجموع به غایت رو به جلو بود ه، ما چه د ر حوزه های علوم 
انسانی چه د ر علوم پایه چه د ر نظام فنی- مهند سی به سرعت به جلو حرکت کرد یم که این محصول نظام د انشگاهی 
است. د ر حوزه ی علوم انسانی بعضی از مفاهیم پایه و ابتد ایی رشته هایی مثل مد یریت، علوم سیاسی یا علوم اجتماعی 
بود  که د ر سازمان بوروکراسی کشور قابل بازیافتن نبود ، چون فارغ التحصیلی ند اشتیم که بخواهد  این ها را انجام بد هد . 
الآن این مفاهیم د ر کشور گسترش پید ا کرد ه. سال 63-64 موقعی که د انشجو بود م د نبال کتاب روش تحقیق د ر علوم 
اجتماعی می گشتم. سه یا چهار کتاب بیش تر به زبان فارسی نبود . الآن من جست وجو کرد م بیشتر از 300 کتاب به زبان 
فارسی هست که می توانم به جرأت بگویم هفتاد  د رصد ش خوب و مفید  و قابل اتکا است. این ها مسئول نظام آموزش 
عالی است. ما د رباره ی تاریخ فلسفه ی غرب، تاریخ فلسفه ی سیاسی غرب د ر سال 63-64 چهار، پنج کتاب به زبان 
فارسی د اشتیم. امروز د ر این زمینه به قد ری کتاب هست که قابل شمارش نیست. یعنی اگر یك نفر سال های سال 
بنشیند  کتاب های فارسی خوب د ر این زمینه را بخواند  باز وقت کم می آورد . ما اکنون د ر رشد  تولید  علم جزو بیست 
کشور اول د نیا هستیم. این محصول نظام د انشگاهی کشور است. ولی آیا این مطلوب است؛ اصلاً این طور نیست، پر از 
اشکال و خطا و آسیب است، ما روبه جلو حرکت کرد یم، ولی آسیب های زیاد ی د اریم. مثلا د ر همین نرم  نظام آموزشی 
و یا فرمالیسم علمی. یعنی تولید  مقالات بی کیفیت برای این که چاپ بشوند  و آمار برود  بالا. این جا خطا کرد یم و باید  آن 
را اصلاح کنیم. این فرمالیسم گاهی نظام د انشگاه ما را به تقلب و چیزهایی آغشته کرد . البته که باز هم د ر د انشگاه های 
بزرگ و مطرح د رصد ش بســیار اند ک است ولی بالاخره آسیبش بزرگ است. ولی این ایراد ها نباید  باعث بشود  که 
حرکت روبه جلوی آموزش عالی کشور ناد ید ه گرفته بشود . د ر تولید  علم جهانی و د ر رقابت با د انشگاه جهانی هم بعضی 
د انشگاه های ما د ارند  معجزه می کنند . امکانات د انشگاه صنعتی شریف قابل مقایسه با امکانات د انشگاه ام.آی.تی نیست. 
ولی تولید اتی د ارد  که به نسبت امکاناتش بسیار بالاست. د انشگاه تهران را که د انشگاه ماد ر کشور است از نظر امکانات 
مقایسه کنید  با بعضی د انشگاه های ماد ر د ر د نیا و فارغ التحصیلان و تولید  علمشان را هم مقایسه کنید . پس د ر عرصه ی 

جهانی به نسبت امکاناتی که د ارند  نقش شان خوب است ولی به نسبت مطلوب، جایگاه ما می تواند  بهتر از این باشد ■

درچندسالگذشته
نظامآموزشکشوردر
مجموعبهغایتروبه
جلوبوده،ماچهدر

حوزههایعلومانسانی
چهدرعلومپایهچهدر
نظامفنی-مهندسیبه
سرعتبهجلوحرکت
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